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Abstract 

This study investigated the effectiveness of a mentoring program on the professional 

development of  the Yemeni novice teachers of English as foreign language (EFL). To 

achieve the objectives of the study, the quasi experimental design was used. The 

sample of the study was 30 participants selected purposefully to participate in the 

mentoring program. The data were collected via: 1) an observation checklist 

containing 20 close-ended items, 2) a test containing 10 close-ended items, 3) a 

questionnaire containing 60 close-ended items, and 4) a structured interview 

containing two open-ended questions. The obtained data were statistically analyzed 

using the descriptive and inferential statistics via the package of social sciences 

(SPSS). The findings of the study showed that the Yemeni EFL novice teachers had 

positive perception towards the effectiveness of the mentoring program in their 

professional development, specifically in developing their pedagogical knowledge 

and teaching practices. Based on the findings of the current study, a range of practical 

implications were provided for policy makers, educational authorities, programs 

designers, school administrators, mentors and mentees, particularly in Yemen and 

other similar learning and teaching contexts. The study also recommended that the 

Yemeni education authorities and school administrations should pay more attention to 

the needs and demands of the Yemeni EFL novice teachers to enable them to face 

nowadays challenges firmly and to insure the fulfillment of the Yemeni educational 

system desired goals by providing them with formal and informal mentoring support. 

Some suggestions also called for conducting further studies on mentoring practices 



and supportive programs to develop English language learning-teaching process in 

Yemen in the near future.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 فعالية برنامج إرشادي لتطوير الأداء المهني لمعلميً اللغة الإنجليزية المبتدئين ومعرفة اتجاهاتهم نحو البرنامج

 اعداد : نبيل امين محمد احمد قاسم 

   ملخص الدراسة

تطوير الأداء المهني لمعلميً اللغة الإنجليزيةة لبرنامج إرشادي  فعالية يالدراسة الحالية إلى تقص  هدفت 

شةةبة اسةةتمدا البا ةةم المةةنهج  ,ةهةةداا الدراسةةأولتحقيةة  . ومعرفةةة اتجاهةةاتهو نحةةو البرنةةامج ,المبتةةدني 

لحضةور البرنةامج والمرةار ة ا اختيرت معلما مبتدن 30يبي , طب  على عينة قصدية  مكونة م  التجر

 مغلقةةة, ملا ظةةة مكونةةة مةة  عرةةري  فقةةر  ببطاقةةة بالاسةةتعانة  للدراسةةة , جمةةا البيانةةات المطلوبةةةفةةي 

مقابلةة  مكونةةة مةة  , و فقةةر  مغلقةةة 60مة   مكونةةة اسةةتبانةو مكةةوم مة  عرةةر فقةةرات مغلقةة ,اختبةار و

والمتمثلةة  والاسةتنتاجي لتحليةل الوفةفي, اسةتمدا البا ةم ا ولتحليل بيانات الدراسةة. فقرتي  مفتو تي 

بالاسةتعانة ي , تة  اتواختبار والنسب , , , والانحرافات المعيارية, والتكرارات بالمتوسطات الحسابية

وجهةة نظةر جةود و الةى  الدراسة خلصتولقد  (SPSS). قيبة الإ صانية للعلوا الاجتماعيببرنامج الح

البرنامج الارشادي فةي تطةوير الاداء المهنةيً  فعالية المبتدني   نحو معلمي اللغة الإنجليزيةلدى يجابية إ

 الدراسةة  اوفةتولقةد , وخصوفا فيما يتعل  بالمعرفةة البيداووجيةة والممارسةات التدريسةية .   لديهو

 المؤسسات التعليمية ومعديُ البرامج الارشادية وفناع القرار في ومدراء المدارس م  المرشدي    لا

وتلبيةة   , بهةاوالاهتمةاا  ,لدى المعلمي  المبتةدني  بههميةة البةرامج الارشةادية  ى زياد  الوعيعمل علبال

وتزويةةدهو  , مواجهةة التحةديات الحاليةةة بثبةاتمةة   لتمكنةيهو  المبتةدني   المعلمةةي  ا تياجةات ومتطلبةات

لتحقي  الاهداا التعليميةة المرجةو .  مةا اقتر ةت الدراسةة عمةل بعة  بالبرامج التدريبية اثناء المدمة 

داء المهنةيُ للمعلمةي  اليمنةي  والممارسةات الارشةادية  لتطةوير الا ,البرامج التطويريةة   ولالدراسات 

 في المستقبل القريب.  المبتدني 

 

 

 



 


